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مدیران شهرداری صدای معلولان را  نمی شنوند

سهم معلولان از شهر آب می رود
شــرق: در ســال تحصیلی ای کــه گذشــت، دانش آموزان 
مــدارس اســتثنائی روزهای زیــادی را به خاطر مشــکل 
سرویس مدرســه نتوانســتند ســر کلاس های درس خود 
حاضر شوند و هفته ها خانه نشــین بودند. شهرداری تأکید 
داشــت به انــدازه تکلیف خــود هزینه ســرویس مدارس 
را پرداخته اســت. رانندگان ســرویس مدارس اســتثنائی 
می گویند هنوز طلب های شــان را نگرفته اند و ســال آینده 
دیگر به این مدارس خدمات نمی دهند. رئیس کمیســیون 
عمران و حمل ونقل شــورای شــهر تهران هــم تأکید دارد 
اگر هزینه های ســرویس مدارس بیش از سقف تعیین شده 
در بودجه مصوب را دارد، شــهرداری در لایحه ای به شورا 
خواهان افزایش ســقف ردیف بودجه ای سرویس مدارس 
استثنائی شــود و شورا در این زمینه به طور کامل همکاری 

خواهد کرد.
به جز چالش ســرویس مدارس استثنائی به تازگی افراد 
دارای معلولیت به واگذاری ســامانه حمل ونقل جانبازان 
و معلــولان به بخــش خصوصی اعتراض کــرده و اعلام 
کرده انــد شــهرداری می خواهد ایــن پایانه را کــه در کنار 
امکانات حمل ونقل مجهز به ورزشــگاه ویــژه معلولان و 

سالن اجتماعات و... بود هم از آنها بگیرند.
دو هفتــه پیش تعــدادی از افــراد دارای معلولیت در 
اعتراض به این واگذاری مقابل شــهرداری و شــورای شهر 
تهــران تجمع کردنــد. بهروز مروتی، مدیــر کمپین پیگیری 
حقوق افراد دارای معلولیت، با طرح این پرســش که قرار 
اســت این ســامانه به کدام بخش خصوصی واگذار شود؟ 
گفت: ظاهرا قرار است به تاکسی رانی واگذار شود، سرویس 
مدارس استثنائی را که در مســئولیت سازمان تاکسی رانی 
بود، دیدیــد که بارهــا خانــواده دانش آموزان اســتثنائی 
به دلایل مشــکلاتی کــه درباره حمل ونقــل دانش آموزان 

استثنائی داشتند، در مقابل شورا تجمع کردند.
او بــا بیان اینکه ۸۴ خــودرو در ســامانه در حال حاضر 
وجود دارد و قرار اســت ۴۰ خودروی دیگر به این ســامانه 
اضافه و در اختیار بخش خصوصی قرار بگیرد، گفت: حالا 
افراد دارای معلولیت که در این سامانه حمل ونقل هستند، 
به این دانش آموزان اســتثنائی اضافه می شوند و مشکلات 

بیشتر می شود و ما می خواهیم جلوی این کار را بگیریم.
او با اشــاره به نامه هایی که در این زمینه به شورا ارسال 
شده، گفت: اولین مشــکل ما با خصوصی سازی گران شدن 

خدمات اســت. ما همیــن الان هم با ســامانه حمل ونقل 
مشــکل داریم و اگــر به بخــش خصوصی واگذار شــود، 

مشکلات بیشتر می شود.
افــرادی که مقابل شــورای شــهر تجمع کــرده بودند، 
همچنیــن از شــهرداری تهــران خواســتند کــه اســناد 
مناسب ســازی معابر را منتشــر کند؛ موضوعی که بارها از 
سوی مدیران شهری وعده داده شد که منتشر می شود؛ اما 

تاکنون منتشر نشده است.
این تجمع با پیگیری برخی از اعضای شورای شهر برای 
توقف این واگذاری به اتمام رسید؛ اما به گفته یکی از اعضا 
با وجود وعده داده شــده، از فردای همان روز روند واگذاری 

از سوی شهرداری دنبال می شود.
جعفر تشکری هاشــمی، رئیــس کمیســیون عمران و 
حمل ونقل شــورای شهر که نســبت به وضعیت سرویس 
مدارس استثنائی بارها در صحن شورا تذکر داده بود و یک 
بار هم درباره واگــذاری پایانه معلولان خواســتار توضیح 
از ســوی شــهرداری بود، درباره بی توجهی شــهرداری به 
تذکراتشــان اعتراض کرد و گفت: تذکرات شورا ظاهرا هیچ 
خاصیتی ندارد و به نظر می رســد شورا باید درباره تذکراتی 
که هیچ خاصیتی ندارد و نیز پاسخ های بی مفهوم در مقابل 

آنها، تصمیم جدیدی اتخاذ کند.
او درباره جابه جایی محل سامانه معلولان گفت: هفته 
گذشــته برخی از معلولان در اعتراض به جابه جایی محل 
این ســامانه، تغییر سرویس و نحوه خدمات دهی، تجمعی 
را در مقابل ســاختمان شورا و شهرداری برگزار کردند که با 
پیگیری هایی که انجام شــد، دریافتیم در راســتای واگذاری 
زمین این ســامانه بــه اســتارت آپ ها و مجموعه هایی که 
مرتبط با مرکز هوشمندســازی شهرداری هستند، این زمین 

هم آزاد شده و در اختیار آنها قرار گرفته است.
او افزود: از یک ســو ما شــاهد هســتیم کــه معلولان 
زندگی بســیار ســختی داشــته و برای یک زندگی معمولی 
با مشــکلات و سختی های بســیاری مواجه هستند و به این 
ســامانه که برای رفت و آمد به مراکز درمانی، آموزشــی و... 
در اختیارشــان قرار گرفته، امید بســته بودند. در این مکان 
کلاس های آموزشی برگزار می شد تا عمر این معلولان کمی 
بیشتر از حد معمولی باشد که برای این قشر اتفاق می افتد. 
مشــکلاتی از قبیل زخم بستر ناشــی از نشستن روی ویلچر 
از جملــه مواردی بود کــه برای آنها کلاس های آموزشــی 

برگزار می شــود. از خــود معلولان که تجربه ایــن اتفاق را 
داشــتند، به کســانی که به تازگی دچار این مشــکل شدند، 
راهنمایی هایــی را ارائــه می دادند و به نوعی این ســامانه 
پاتوق مجموعه معلولان شــهر تهران بود، گرفتن این مکان 
از آنها و قطع خدمات به معلولان باعث شده ما با پدیده ای 
مواجه شویم که نمی دانیم هدف آنها از این کار چیست. اگر 
هــدف واگذاری زمین ها به اســتارت آپ ها و مجموعه مرکز 
هوشمند اســت، می توان از ســایر زمین های آزاد برای این 

منظور استفاده کرد.
رئیــس کمیســیون عمــران و حمل ونقل شــورا با بیان 
اینکه مگر استارت آپ های این شهر نیازمند چه میزان زمین 
هســتند، گفت: این موضوع تبدیل به یک پروژه زمین خواری 
شده است و درباره دیگر مکان ها ازجمله بوستان گفت وگو، 
بوســتان ولایــت و کارخانه ســیمان نیز ایــن بهانه مطرح 
می شــود و گویا حــد پایانی برای آن دیده نمی شــود. ما در 
کجای برنامه چهار ساله چهارم خود تا این اندازه به مسئله 
اســتارت آپ ها وزن داده ایم که تبدیل به مســئله درجه یک 
شهرداری شده اســت؛ بنابراین تقاضا می شود در وهله اول 
شــهرداری توضیح دهد به اســتناد کدام قانون بالادستی و 
بــه چه میزان قرار اســت ظرفیت های شــهر در اختیار یک 
موضوع به نام استارت آپ ها قرار گیرد و در کجای مأموریت 

شهرداری قرار دارد.
تشــکری در ادامه با تأکید بر اینکه شــورای شهر تهران 
مجمع شــرکت واحد اتوبوس رانی است و هر امکانی که از 
شــرکت واحد قرار است جابه جا شــود، طبق قانون باید به 
تصویب مجمع برســد، گفت: پیش از این هم در این باره تذکر 
داده شــده بود، شــاید مجمع برای برخی، صلاحیت لازم را 
در این زمینه ندارد، در اینجا این ســؤال مطرح اســت که ما 
باید برای شهرداری تعیین صلاحیت کنیم یا شهرداری برای 
شــورا؟ این معنا ندارد؛ در صورتی کــه می دانند این اختیار و 
وظیفه تنها در صلاحیت مجمع شرکت واحد یعنی شورای 
اسلامی اســت، باز هم متوسل به روش های دیگری شده و 
این مشکلات را به بار آورند. نکته دیگر در این زمینه این است 
که در سطح شهر تهران ما شاهد آن هستیم که فعالیت های 
هوشمندسازی به طور کامل تعطیل شده و بررسی وضعیت 
مؤسســه رایانه شــهر و حتی کنترل ترافیک کاملا مؤید این 
موضوع اســت. در حالی که ما در درون سازمان با مشکلات 
عدیده ای مواجه هســتیم، مشخص نیســت که چطور برای 

واگذاری این زمین تا این اندازه تلاش شده است؟ درخواست 
می شود مدیران شهرداری به صراحت در این زمینه در شورا 

توضیح دهند.
مهدی عباسی، رئیس کمیســیون معماری و شهرسازی 
شورا هم که در تجمع معترضان حضور یافته و به آنها قول 
پیگیری داده بود، گفت: ســخنان معلولان شنیده شد و نیز 
جلسه ای در این باره با نمایندگان آنها برگزار شد؛ به این ترتیب 
مقرر شــد که این موضوع در صحن شــورا مطرح شده و در 
آنجا به یک جمع بندی برســیم؛ اما نکته ای که وجود دارد، 
این اســت که این جلسات برگزار شــده و اظهاراتی رد وبدل 
می شــود؛ اما در نهایت نتیجه همان چیزی می شود که قبلا 
بوده است؛ پدیده ای که به لحاظ حرفه ای و اخلاقی درست 
نیســت، رفتارها عادی نبوده و باید دربــاره آن تجدید نظری 

انجام شود.
مهدی علیزاده، سرپرست شــرکت اتوبوس رانی تهران، 
در پاســخ به ایــن اعتراضات گفته اســت: وظیفه شــرکت 
اتوبوس رانی این اســت که خللی در خدمت رســانی ایجاد 
نکنــد، در همین راســتا قراردادی مبنی بر افزوده شــدن ۴۰ 
دســتگاه ون مخصوص جانبازان منعقد شده است که طی 
۱۵۰ روز آینده بــه ناوگان حمل ونقل جانبــازان و معلولان 
اضافه خواهد شــد و از این موضوع حمایت خواهیم کرد تا 
تعللی در خدمت رسانی ایجاد نشود. بنا بود مدیریت سامانه 
جانبازان به سامانه تاکســی رانی منتقل شود؛ از این رو تمام 
تلاش ما این است که سامانه معلولان را با تمام امکانات و 

ظرفیت های آن به سازمان تاکسی رانی انتقال دهیم.
علیزاده در ادامه واگذاری ملک این ســامانه نیز توضیح 
داد: درباره ملک ســامانه معلولان هم بر حســب دســتور 
مدیریتی در راستای تقویت مرکز هوشمندسازی بنا شد ملک 
با انجام هماهنگی های لازم با سازمان املاک و شهرداری با 
تمام نیروها و ظرفیت ها منتقل شود که در حال انجام است. 
درحال حاضر شــش ســامانه در نقاط مختلف شهر تهران 
وجــود دارد که امــکان تمرکز همه آنهــا در یک جا وجود 
ندارد که البته به خاطر تسریع در انجام حمل ونقل است که 

مدیریت و هدایت آن در مجموعه طرشت انجام می شود.
اما مشخص نیســت چرا باید پایانه ای که برای معلولان 
آماده ســازی شــده، واگذار و پایانه دیگری در نقطه دیگری 
بــرای این کار در نظر گرفته شــود. جعفر تشکری هاشــمی 
پاســخ مدیر شــرکت واحد اتوبوس رانــی را منویات قلبی 
مدیــران می داند که تــا زمان اجرائی شــدن نمی تواند قابل 
اعتماد باشــد؛ محل های در نظر گرفته شده برای جابه جایی 
این ســامانه در دور افتاده ترین نقاط شهر قرار دارد و از سوی 
دیگر ابلاغ شده که این مکان تا پایان ماه تخلیه شود و چنین 
نبوده اســت که قبل از تخلیه و جابه جایی مکان مناســبی 
برای این ســامانه برای جانبازان در نظر گرفته شــده باشد. 
در شــورا مصوب شده اســت که این ون ها خریداری شود و 
مدیریت آنها بر عهده شــرکت اتوبوس رانی باشــد و با این 
اقدام نه تنها مصوبه شورای شهر نقض می شود؛ بلکه حتی 
تغییــر نیز می یابد. با ایــن اقدامات تنها یــک نکته به ذهن 
می رســد و اینکه هدف  ما با این اقدام تعطیلی این سیستم 
است که اگر حسن نیتی در این اقدام وجود دارد، شهرداری 
تهــران زمین دیگــری را برای اســتارت آپ ها در نظر بگیرد، 
واگذاری این ســامانه به معنای پایان خدمت رسانی به این 

قشر از جامعه است.
ناصر امانی، عضو شورای شهر تهران هم در این زمینه به 
«شــرق» گفت: حتی زمین هایی که روی کاغذ به شهرداری 
تعلق دارند؛ مانند زمین های ساصد را که هنوز به شهرداری 
تحویل داده نشــده، هم به اسم استارت آپ ها فریز کرده اند. 
من نمی دانم در شــهر تهران قرار است چه اتفاقی بیفتد که 
هر جا بحث زمین اســت، بخشــی از آن برای استارت آپ ها 
فریز می شود، زمین شرکت واحد را که متعلق به معلولان و 
جانبازان است، برای استارت آپ ها در نظر گرفته اند، کارخانه 
سیمان ری و بوستان ولایت؛ درحالی که استارت آپ ها به این 

میزان زمین نیازی ندارند.

نـگـاه

تذکری به بهانه روز  جهانی آلوپسی
طاسی ما  آلوپس ها  واگیر  ندارد
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متخصصان پوست، مو و زیبایی 
رفت بلکه چاره ای برای درمان 
ریزش مو کند. هر دکتری پیشــنهادی ویژه داشــت. داروهای دست ساز و شیمیایی 
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دارو  درمانی و ... که همه از راهکارهای اولیه بود آشــنا شد. دوستانش پزشکانی در 
شــهرهای دیگر معرفی می کردند تا به قول خودشــان کمکی کرده باشند. تا شهر 
شــیراز، کرج و ... می رفت تا پزشکی بتواند گیسوهای بلندقامت و بی مانندش را به 
او برگردانند. در نهایت پزشــک با تجربه ای بعد از بیوپسی و نمونه برداری از پوست 
به تشــخیص ابتلا به بیماری خود ایمنی آلوپسی رسید. او حالا انگار هر چقدر برای 
موهایش تلاش می کرد، بی فایده بود و راه به جایی نداشت. هر چه در باره بیماری و 
ناشناخته بودنش مطالعه می کرد، بیشتر از همیشه از خودش، خانواده و دوستانش 
فاصله می گرفت. دلش برای رفتن جلوی آینه و شانه کردن موهایش تنگ شده بود 

و حالا با ریزش شدید موهایش از آینه فراری بود.
 دریافت وام برای خرید کلاه گیس

او برای خریداری یک پوســتیژ یا کلاه گیس با موهــای طبیعی مجبور به گرفتن 
وام ۲۰ میلیــون تومانــی شــد تــا بتواند صاحب یک مــوی طبیعی شــود. هزینه 
کلاه گیس های نایلونی هم بدون داشــتن صرفه اقتصادی از ســه میلیون تومان به 
بالا بوده و با گذاشتن آنها ســر با آلرژی، خارش و سنگینی فراوانی مواجه می شد. 
اما برای حضور و رفتن به میهمانی های خانوادگی، مراســم عروسی و ... به پوستیژ 
یا کلاه گیسی با موهای طبیعی نیاز داشت. گاهی استفاده از دستمال سر سبک را به 
گذاشــتن یک کلاه گیس ترجیح می داد؛ با این حال باز هم نگاه های متعجب، خیره و 

پر  سؤال مردم، او را آزار داده و مجبور به فرار از نگاه ها بود.
بیماران آلوپســی، چه دختر و چه پســر، بــه دنبال ریزش موهای ســر، ابرو و 
مژه تغییرات ظاهری ناگهانی و شــدیدی را تجربه می کننــد؛ به گونه ای که هنگام 
دســت و پا زدن برای پذیــرش و کنار آمدن با بیماری و تحولات ظاهری، افســردگی، 

خشم یا هیجانات شدیدی را تجربه می کنند.
 آلوپسی سرطان و قابل سرایت نیست

روز جهانی آلوپشــی (آلوپســی) اگرچه نزدیک اســت، اما صدای بســیاری از 
بیماران مبتلا به آن همچنان در نطفه خفه شده است. آلوپسی مسری نیست، واگیر 
ندارد، ســرطان نیســت و مبتلایان به آن می توانند عمر مفید داشته باشند. همین 
چنــد جمله برای توضیح و نوشــتن از چالش های همیشــگی مبتلایان به بیماری 

آلوپسی کافی است.
اینکه آلوپسی انواع مختلفی همچون آره آتا (ریزش موی منطقه ای)، توتالیس 
(ریزش در سطح سر) و یونیور ســالیس (ریزش به صورت وسیع و کل بدن) دارد، 
چنــدان برای آشــنایی عموم مردم با بیماری آلوپســی ضرورتی نــدارد، اما اینکه 
بدانند آلوپســی به معنی ســرطان نیست، کافی است. بســیاری از بیماران مبتلا با 
از دســت دادن بخشی از موهای ســر خود یا تمام موها، با سؤالات پی در پی روبه رو 
می شــوند که ســرطان داری؟ درمان کردی؟ چرا مو نمی کاری؟ فلان دکتر رفتی؟ 
طب سوزنی را امتحان کردی؟ روی سرت سیر بمال، تخم مرغ و زردچوبه بزن، رژیم 

سبزیجات یا قهوه بگیر و... .
 ناراحتی و فشار  روحی، مهم ترین ارمغان آلوپسی

ســؤال ها، پیشنهادها و نســخه های درمانی پیچیده شــده آن قدر زیاد است که 
گاهی بیماران را دچار ســردرگمی کرده و آنها را از مســیر اصلی و درست منحرف 
می کند. آلوپســی همیشه با یک بیماری یا درد جســمانی همراه نیست، اما ممکن 
اســت باعث ناراحتی روحی شود. آلوپسی یا ازدســت دادن با درد و عارضه ایجاد 
نمی شــود، می تواند در هر جایی از بدن به وجود آید و قابل بررسی باشد. آلوپسی 
علــل متفاوتی مانند هورمونــی، خودایمنی، عوارض داروهــا، کم خونی و... دارد. 
بیماری «آلوپســی آره  آتا» یکی از انواع بی شــماری از بیماری هــای نادر در ایران و 
جهان است که در آن سیستم ایمنی به فولیکول و ساختار مو حمله کرده و باعث 
ریزش مو به صورت ســکه ای، تکه ای یا تمام ســطح مو می شود که بیشتر بیماران 
نه تنهــا در ایران بلکه در سراســر جهان به صورت تمام شــکل دچــار این بیماری 

می شوند.
 درمانی با فشار  اقتصادی

نشســتن پای درد دل بســیاری از بیماران، ما را با روایت هایی بســیار تلخ آشنا 
می کنــد تا بدانیم آلوپســی نه فقط تغییرات ظاهری بلکــه تغییر و تحولات روحی 
و روانــی نیز به دنبــال دارد. دختران مبتلا به آلوپســی قبل از پذیــرش بیماری با 
مشــکلاتی همچون انزوا، نگرانی، ترس و خود سانسوری مواجه می شوند. بسیاری 
از آنها چنانچه کورتن درمانی یا پلاســما درمانی را شروع کنند، در تنگنای اقتصادی 
قرار گرفته و در اغلب موارد عوارض بیماری آنها را با مشکلات پیچیده تری روبه رو 
می کند. به نظر می رســد پذیرش بیماری در میان زنان و دختران مبتلا به آلوپســی 
بســیار دشــوار بوده و آنها به حمایت روانی و معنوی نیاز بیشــتری دارند. در این 
میان، پســران جوان و مردانی هم هســتند که به دلیل ابتلا به بیماری آلوپســی و 
از دست دادن موهای سر، صورت و مژه هایشان، خودشان را در خانه مخفی کرده، با 
معضل کمبود اعتماد به نفس روبه رو شده اند و تمایلی به حضور در جامعه ندارند.

 ناامید  از  درمان های پر هزینه
«محمد علی» بیمار ۲۱ ساله ای است که طاسی بیمارگونه اش را با پروتز مخفی 
کرده اســت. او روی ابرو، محل رویش ســبیل و ریش مویی ندارد، اما طاســی سر 
بیشتر از اینها آزارش می دهد. او می گوید وقتی دنبال درمان پرهزینه اما بی فایده ای 
می رود که دوستان یا آشنایان به او معرفی کرده و رویش تأکید داشتند، بسیار ناامید 
و افســرده می شود. مثل این اســت که در اوج امید و انتظار به هدف نرسیده و باید 
دوباره از صفر تلاش کند. او اگرچه می گوید با خودش عهد بســته تا از درمان های 
متفرقه و هزینه بر اســتفاده نکند، اما همچنــان وقتی فرصتی برایش پیش می آید، 
راه حل و درمان های مربوط به طاسی، رویش مو، درمان آلوپسی و ... را جست وجو 

می کند تا بتواند راه حل تازه ای پیدا کند.
 فقط کمی مراعات

بسیاری از مبتلایان به آلوپسی و دیگر بیماری های خود ایمنی مثل لیکن پلان که 
طاسی باقی مانده از بیماری را تجربه می کنند، چشم انتظار درمان هستند و با اینکه 
هنوز هیچ درمانی برای آن شــناخته نشده است، اما بســیاری از افراد اصرار دارند 
تا علاوه بر پرسیدن ســؤال های مختلف، در مورد انواع خود درمانی های مربوط به 
رشــد و احیای تارهای مو صحبت کرده و پیشــنهاد خود را به عنوان بهترین راهکار 

معرفی کنند.
تعداد زیادی از مبتلایان به لیکن پلان و آلوپســی که به تازگی تشخیص بیماری 
گرفته انــد و آنهــا که نتوانســته اند با چهره هــای جدید و مشــکلات باقی مانده 
از آن دســت و پنجه نــرم کنند، هــر روز دنبال رژیم غذایی، دارو یــا درمانی تازه و 
منحصر به فرد هســتند که ایــن عارضه را درمان کند. عــده ای از کورتن درمانی و 
عوارض آن خســته شده اند و عده ای دیگر نگران هســتند که آمپول ها، داروها و 
قرص های فعلی که همه گران و کمیاب هســتند، تبعات جبران ناپذیری داشــته 
باشــند. همه آنها از نگاه های کش دار، کنجکاوی دیگران و حتی تمســخر خسته 
شده اند و می خواهند راه فراری برای پاسخ دادن به سؤالات تمام نشدنی اطرافیان 
پیدا کنند. شــاید با کمی مراعات بتوانیم آنها را بیشتر درک کرده و کمکشان کنیم 

تا با عوارض بیماری  خود بیشتر کنار بیایند.

شرق: به تازگی شــهرداری تهران بخش نامه ای بــه مناطق بیست ودوگانه ابلاغ 
کرده که براساس آن پای ساختمان های هفت طبقه به کوچه های هشت  متری 
فرسوده تهران باز می شود و نقض بخش نامه ۱۰ ساله این حوزه بدون اخذ مجوز 

و کارشناسی های لازم است.
هرچند مهدی چمران، رئیس شــورای شــهر تهران، از ابلاغ این بخش نامه 
اظهار بی اطلاعی کرده و با تأکید بر اینکه در کوچه های هشــت متری ســاخت 
هفت طبقه مجاز نیســت، یادآور شده است: آنچه هســت، ضوابط شهرسازی 
است و تنها در کوچه های بیش از شش متر عرض مجوز یک طبقه اضافی داده 

شده و در کوچه های باریک ضوابط حاکم است.
در تیرماه امســال بخش نامه هایی از سوی «اداره کل شهرسازی و طرح های 
شــهری» و «اداره کل تدویــن ضوابــط، نظــارت و صــدور پروانــه» بــه همه 
شهرداری های مناطق بیست ودوگانه شــهر تهران ابلاغ شده که امکان احداث 
ساختمان های هفت طبقه (شش طبقه روی همکف) را در معابر هشت  متری 

مجاز می داند.
این ابلاغیه عملا نقض کننده صریح بخش نامه ســال ۱۳۹۱ دوره شــهرداری 
قالیباف و معاونت شهرســازی و معماری علیرضا جاویــد مبنی بر محدودیت 
حداکثری پنج طبقه روی همکف در معابر هشت  متری است. این بخش نامه به 
همراه چند بخش نامه دیگر حد مجاز تعداد طبقات در گذرها با عرض مختلف 

را مشخص کرده و در ۱۰ سال اخیر ملاک عمل شهرداری بوده اند.
بخش نامه های اخیر صرفا با استناد به جدولی از مقررات ملی و بدون انجام 
کارشناســی های لازم درباره ظرفیت سنجی و آثار جمعیت پذیری، انتظام بصری 
ساختمان ها، تأمین خدمات، نور و ســایه اندازی، آثار ترافیکی، آلودگی، نیازهای 
مازاد تأسیســات شــهری و به ویژه آســیب های مدیریت بحــران در بافت های 

فرسوده ابلاغ شده است.
ایــن بخش نامه های جدید که بدون اخذ مجوز از مراجعی مانند کمیســیون 
ماده ۵ ابلاغ شــده، ناقض جدی روح و مفاد طرح تفصیلی شــهر تهران است 
و احتمالا باید شــاهد سایه سنگین ســاختمان های هفت طبقه و آثار و تبعات 

زیان بار آن در معابر نسبتا کم عرض هشت متری فرسوده شهر تهران باشیم.

ایــن قبیل بخش نامه هــا به مــوازات بخش نامه های مکمــل دیگر و بدون 
پا گذاشــتن و بررسی در مراجع قانونی لازم، سبب بارگذاری های نابجا و مخربی 

در شهر تهران خواهد شد و راه را برای اقدامات مشابه هموار خواهد کرد.
یکی از کارشناسان حوزه شهرســازی درباره چگونگی صدور این بخش نامه 
قدیمی می گوید: در طرح تفصیلی شــهر تهران ضوابط تشــویقی در نظر گرفته 
می شــود که اثری از آن در طرح جامع نبود؛ به این صورت که برای بناهایی که 
۱۴ هزار هکتار از اراضی شــهر تهران بودند و املاکی که مســاحت قطعات شان 
ســه برابر حد نصاب جداول طرح تفصیلی و پنج برابر مســاحت طرح جداول 

طرح تفصیلی بود، ضابطه تشویقی در نظر گرفته می شود.
به گفته این کارشناس شهری، وقتی ملکی در بافت ناپایدار تجمیع می کرد و 
۱۴ هزار هکتار بود، مشــمول دو طبقه تشــویقی می شد و امکان صدور مجوز در 
یک کوچه هشــت متری طبق طرح تفصیلی برای ساختمان هفت طبقه فراهم 
می شــد، در سال ۹۱ کمیســیون شهرسازی شورای شــهر تهران به این موضوع 
ورود کرد و این خطای فاحش طرح تفصیلی را به مدیریت شــهری متذکر شــد. 
مدیران شهرســازی از جمعیتی که طــرح تفصیلی خلاف طرح جامع با ضوابط 
تشــویقی اش به شهر تحمیل کرده بود، غافل بودند. اتفاقی که افتاد، این بود که 
معاون وقت شهرســازی بخش نامه ای را ابلاغ کرد و تعداد طبقات در گذرهای 
هشــت متر و پایین تر، شــش متر و پایین تــر و ۱۰ متر و پایین تر را مشــخص کرد. 
این بخش نامه تا ســال ۱۴۰۱ معتبر بود. شورای عالی شهرسازی نیز در سال های 
۹۳ و ۹۴ بــا توجه به افزایش بی رویه جمعیت شــهر تهــران در طرح تفصیلی 
مصوباتی به نام مغایرت های طرح تفصیلی شــهر تهران با طرح جامع داشــته 
که در این مصوبات بندهایی از ضوابط طرح تفصیلی شهر تهران را اصلاح کرد. 
یکی از ضوابطی که اصلاح شــد، بحث دو طبقه تشویقی در طرح تفصیلی بود. 
شــورای عالی شهرسازی، ضوابط تشویقی طرح تفصیلی را به یک طبقه محدود 
کرد تا جمعیت شــهر تهران در ۱۴ هزار هکتار بافت ناپایدار و در چهارهزارو ۴۰۰ 
هکتار بافت ســه برابر و پنج برابر مســاحت را کنترل کند. ضوابط طرح تفصیلی 
در سال ۹۱ جمعیتی بیش از ۱۲ میلیون را تحمیل می کرد؛ در صورتی که ضوابط 
طرح تفصیلی، ضوابط طرح جامع را که تأکید می کرد تهران حداکثر ۹٫۱ میلیون 

جمعیت داشــته باشد، نقض کرده بود. سال ۹۸ طرح تفصیلی مطابق مصوبات 
شــورای  عالی اجرا شد و به شــهرداری مناطق ابلاغ شــد؛ همان تصمیمی که 
ضوابط طبقات تشویقی، ضوابط سه برابر و پنج برابر و ضوابط دو طبقه تشویقی 
بافت فرســوده را محدود کرد و این به مذاق دوســتان شهرسازی مناطق و بدنه 
شــهرداری خوش نیامد و این را موجب رکود در ساخت وساز می دانستند که این 
نکته خیلی صحت ندارد. در دوره مدیریت شــهری ششم کارکنان شهرداری در 
نقد دوره قبل گفتند به شــهر قفل و بســت زده شده و شــهردار تهران با شعار 
بازگشــایی قفل و بســت ها شروع به اصلاح رویه های گذشــته کردند که آخرین 
قســمت مجموعه ای که مورد انتظار عده ای از افراد در شهرداری بود، با مصوبه 
هفته گذشته کمیسیون ماده ۵ تکمیل شده است. در آنجا اشاره شده درباره گذر 
هشت متر بازگشــایی باید به تصویب کمیسیون ماده ۵ برسد و ضوابط تشویقی 
ســه برابر و پنج برابر که در ســال ۹۸ محدود شده بود و فقط به املاکی که پنج 
برابر مساحت قطعه داشتند، یک طبقه تشویقی داده می شد، به دو طبقه تبدیل 
شد و املاکی که ســه برابر مساحت قطعه داشتند و طبقه تشویقی نمی گرفتند، 
دوباره مشمول طبقه تشویقی شدند. طبق بررسی های ما در این چهارهزارو ۴۰۰ 
هکتار ۷۵۰ هزار نفر جمعیت پذیری شهر تهران طبق این مصوبه اضافه می شود.
به اعتقاد کارشناســان حوزه شهرســازی این بخش نامــه می تواند جمعیت 
زیادی به شــهر تهران اضافه کند. متأســفانه در این دوره، مدیریت شــهری به 
اصول شهرســازی دربــاره کنترل جمعیت شــهری نیز باور ندارد کــه اگر باور 
داشتند، در تهران که ظرفیت جمعیتی بیش از این را ندارد، این مصوبات را شاهد 
نبودیم. اینها برای این دوره مدیریت شــهری پول می شــود؛ ولی آثار و تبعاتش 
برای دوره های بعدی خواهد بود. وقتی این ساختمان ها پروانه می گیرند، حقوق 
مکتســبه برای شان ایجاد می شود و می سازند و چهار سال بعد جمعیت در این 
ســاختمان ها ساکن می شــود و دیگر نمی شــود کاری کرد. تهران جمعیت ۱۲ 
میلیونــی دارد و در آن موقع این جمعیت آب و هوای مناســب ندارد و به خاطر 
ازدحام نمی تواند تردد ترافیکی حداقلی را داشــته باشــد و خیابان های تهران 
قفل است و کوچه های هشت متری تهران جایی برای پارک ندارد و بچه ها جایی 

برای بازی ندارند.

گزارشی از بخش نامه ابلاغی شهرداری پایتخت به مناطق ۲۲گانه که پای ساختمان های ۷ طبقه را به کوچه های ۸ متری فرسوده باز می کند
تهران در آستانه خفگی

سمیه جاهدعطائیان


